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3. 3. 2024 – Skalnatí blázni 

 

1. čtení: Mt 5, 1-12 

 

Píseň: NEZ401 – Za ty, kdo hladem trpí a bídou 

  

Základ kázání: Mt 7, 15-29 

  

Kázání: Milí shromáždění, 
 

kdo by stavěl dům na skále? V současné době kdekdo. Ve 

starověku jen úplný blázen. Dvojnásob v pouštním Israeli. S kladivem 

a dlátem mlátit do křemene skály, abychom do ní mohli zapustit 

základy domu? To se ten Ježíš úplně zbláznil! 

Rozhodně! Vždyť těmito slovy zakončil své „Kázání na hoře“ – 

které začal dnešním prvním čtením. V něm Ježíš žehná a blahoslaví 

chudé, tiché, milosrdné, obětavé, sloužící. Dokonce blahoslaví ty, 

kteří pláčou. Vyvyšovat a stavět do popředí ale přece máme stavět 

lidi šťastné! Lidi spokojené, úspěšné, bohaté, nasycené, uspokojené – 

tvrdí tak hlučně postmoderní svět! 

Co na tom, že právě ti čistá srdce obvykle nemají – vždyť sami 

před sebou svá svědomí čistá mají! Co na tom, že jsou „úspěšní“ takřka 

všichni právě skrze nespravedlnost, útlak, otrockou práci, 

vykořisťování, podvody. Co na tom, že tupí a pronásledují právě syny 

a dcery Boží. A mluví všechno možné lživé proti nim. 

Ano, Ježíš byl blázen. Stejně jako proroci. Jako praotci. Jako 

apoštolové. Bible se tím dokonce nijak netají: „My jsme blázni pro 

Krista“ (1Kor 4, 10). I tam v protikladu k „rozumnosti“ Korintských 

„křesťanů:“ „My jsme blázni pro Krista, ale vy jste v Kristu rozumní; 

my jsme slabí – vy silní; vy slavní – my beze cti.“ 

Protože které blahoslavil Boží Syn Ježíš Kristus? Slavné, silné, 

rozumné? Tak i apoštol pokračuje slovy o svém hladu a žízni a 

nahotě. O svém žehnání uprostřed tupení. O neklesání uprostřed 

pronásledování. O své laskavosti uprostřed zlořečení. Aby se raději 

„vešel“ do Kristových blahoslavenství, než do hodnocení ze strany 

lidského světa. 
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A to je absurdní a směšně i dnes. I dnes je to bláznivé a šílené. 

Vždyť i kázání Krista ukřižovaného je pro všechny bláznovství (1Kor 

1, 23-25). Protože bláznovství Boží je moudřejší než lidé. A slabost 

Boží je silnější než lidé. 

A tak lidé mají stavět domy na skále, ne na písku. V pouštním 

Israeli. Bez bagrů, výbušnin, betonu a dalších moderních výdobytků. 

Protože vichřice a přívaly vod – utrpení, zlo, nemoci, bolest, 

války, nenávist, závist, hloupost, tragédie, neštěstí, selhání – přijdou. 

Nevyhnutelně. Ježíš dokonce ani neřeší rozdíl mezi když a až. 

A tak ten dům na písku spadl. Však ho postavil také muž, který 

byl řecky móros. Dodneška angličtina užívá slovo „moron“ = idiot, 

hlupák, blbec. Což je stejné slovo, jaké užívá i Pavel v 1Kor – v řečtině 

spíše v konotaci bláznivé hlouposti než idiotské tuposti. Tak možná 

člověk nemůže nebýt hlupák a blázen? Možná jsou všichni hloupí 

blázni – řecky moros, anglicky „morons?“ 

Ano, jsou. Všichni lidé jsou hloupí. Všichni lidé jsou pyšní. Proto 

jsou všichni lidé hříšní. S jedinou výjimkou: Těch, kteří svou hloupost 

přiznávají a vyznávají. Kteří vyznávají a přiznávají svou pýchu 

(„nárokování si, na co nárok nemají“) jako hřích a zlo. A tak jsou 

všichni hříšní. A to včetně těch, kteří svůj hřích přiznávají a vyznávají. 

I ti zůstávají hříšníky, ale stávají se k tomu navíc ospravedlněnými 

Kristovou milostí. Ačkoli to člověku může znít paradoxně, absurdně a 

nesmyslně: Pyšný a hloupý není pouze ten, kdo svou pýchu a 

hloupost vyznává a přiznává. Ospravedlněným hříšníkem může být 

učiněn jen ten, kdo právě svůj hřích vyznává. 

A prosí o odpuštění. A tak staví dům na skále. Zdaleka ne jen 

dům svůj – ale i svých bližních. Protože obojí je vlastně Sisyfovská 

práce – nikdy v lidském životě nenastane období, když už budeme 

kompletně „vyléčeni“ z pýchy, hlouposti, hříchu. A tak i dům na skále 

je práce na celý život. Je nepředstavitelnou námahou. Jeho stavbu 

provází ohromné množství bolesti mlácení do šutru skály. 

Proto jen takovým způsobem postavený dům má šanci 

nespadnout, až přijdou přívaly lidského světa, hlouposti, hříchu a zla. 

Ne proto, že by ten stavitel byl tak strašně skvělý. Ale protože vůbec 

existuje skála. Sebešikovnější, seberozumnější, sebezdatnější člověk 

dům na skále postavit prostě nemůže, pokud někdo nejprve nestvořil 

skálu. Proto také Boží království (nejen) v markovském podání roste 
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automaticky – česky „samo od sebe.“ Tedy zcela nezávisle na všech 

lidech. Opět bláznivé. Hlavně přeci záleží na našich rozhodnutích a 

činech, nebo můžeme stavět na skále bez Božího stvoření skály – 

doslovné i přenesené? 

A tak jde o to, pro koho nebo co bude člověk bláznem až v druhé 

řadě. V první řadě jde o Boží činy. Tak i naše odpověď, čím naplníme 

vlastní čas, život, námahu, práci je vždy až odpovědí. A v podstatě 

vždycky bude jakákoli odpověď alespoň trochu bláhové. Pro co tedy 

být Božím bláznem? Na čem postaví „dům svého života?“  

Na slávě? Na majetku? Na rodině? Na vlastních dětech? Na 

vlastních pocitech, dojmech, egu? Na národnosti – nacionalismu? Na 

kapitalismu nebo socialismu? Na pokrevní příbuznosti? Na radosti a 

štěstí? Na vlastní církvičce? Na svém štěstí? Na poslušnosti lidským 

zvykům, systémům, řádům? Na politické identitě, straně, vládci? 

A nebo se tohle všechno opakovaně a znovu drolí se a rozpadá? 

Aniž by musely přicházet nějaké extra nápory ani přírodních sil?! 

Proto také končí samotné Ježíšovo učení v Kázání na hoře slovy 

o Božím království. Kterému se věnovala všechna markovská 

podobenství. Tím silněji, že v Matoušově oddílu slovy o tom, že říkat 

„Bůh“ a „Pán“ a „Ježíš“ a další podobná magická náboženská slova 

nemají se vstupem do Božího království společného nic. Vždyť lidé 

toho nažvaní strašně moc. V církvích i mimo ně. Ale kdo něco Božího 

činí? 

Ale nezávisí dokonce ani na mocných činech, na zázracích. I 

kdyby byly vykonány v Ježíšově jménu! I kdybychom prorokovali, 

vyháněli zlé duchy a kdo ví, co ještě – před branou Božího království 

budeme odmítnuti. Dokonce se slovy: „Nikdy jsem vás neznal. 

Táhněte. Dopouštíte se nepravosti.“ 

Tak co už je víc vůlí nebeského Otce, než mocné činy? Než 

exorcismy a zázraky? Vždyť právě tím se tolik nových náboženských 

hnutí honosí a chlubí! A tolik lidí to polyká i s navijákem! Ačkoli 

právě Ježíš takovou reklamu a základ víry zakazoval a umlčoval! 

Protože vůlí nebeského Otce pro každého člověka je: Nést dobré 

ovoce. Jako dobrý strom. Rok za rokem. Desetiletí za desetiletím. 

Který den co den dopřává stín a zvuk šustění listí. Který každou 

sekundu vyrábí ten naprosto nezbytný kyslík pro ostatní tvory. 

Ačkoli to vůbec není vidět. Ani slyšet. Ačkoli stromy považuje lidská 
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teorie evoluce za slepou vývojovou větev. „Jen“ na ní závisí v podstatě 

všechen ostatní život na této planetě. Kdo tedy vyhrál „evoluční boj?“ 

Ten, na kom všichni ostatní závisí – nebo ten tvor úplně zbytečný až 

škodlivý? 

A tak i ten, kdo činí vůli nebeského Otce, ji činí úplně obyčejně – 

jako strom, jako dům. Všedně. Ne až když jde do tuhého. Ne na 

poslední chvíli. Ne, když už nezbývá jiná možnost. Ne, až když se mu 

chce. Ne, až když má čas a náladu. Ale každý den. Každý týden. Každý 

měsíc a rok. Desetiletí za desetiletím. Ve zcela všedních, zdánlivě až 

banálních, situacích. Kterých si v podstatě nikdo nevšímá. Asi jako 

stromů a trávy a kyslíku z nich. 

A proto Ježíš začíná Kázání na hoře blahoslavením plačících, 

hladovějících a žíznících. Pronásledovaných a těch, kteří mají čistá 

srdce – ne svědomí. A tak i těch, kteří jsou pronásledování právě pro 

spravedlnost. Kteří jsou tupeni a snášejí zlá slova a lži kvůli Kristu. 

Protože ti staví domy na skále. Domy své i bližních. Ačkoli si 

toho v podstatě nikdo nevšímá. Ačkoli to dělají navzdory světu 

lidskému i církevnímu. Nakonec Kristova Církev vždy byla a je Boží 

vzdoropodnik. Protože hlásá šílenství a bláznovství lásky, služby, 

sebeoběti, vyznávání vin, pokory, pravdy za všech okolností a 

všemohoucího Božího Syna, vtěleného Hospodina Boha, který pro 

nás, hříšné, zemřel. 

A taky si toho skoro nikdo nevšiml. Dějiny si Ježíše Krista 

v podstatě nevšimly. Dokonce tak moc, že 19. a 20. století hlásalo, že 

Ježíš Kristus je jen mýtus. Tedy nikdy nežil. A to už bylo v době, kdy 

obrovský dům křesťanství byl již víc než zřetelný. Ačkoli se na něj 

dodnes obořují vichřice a bouře víc než na jakoukoli jinou skupinu 

lidí. 

Jak to ještě delší dobu vidíme na domu Božího lidu israelském-

židovském. 

Kdo by nežasl nad takovým učením? Zejména, když ho hlásá 

někdo, kdo právě moc nemá žádnou. Protože Ježíš učil jako ten, kdo 

má řecky exousia = autoritu. Ne jako někdo, kdo má moc = řecky 

dynamis. 

Amen. 
 

Píseň: NEZ698 – Dobře staví, kdo zná a ví 


